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وزیر بهداشت مطرح کرد

درمان رایگان کاشت حلزون شنوایی در سنین طلایی
وزیر بهداشت گفت: تا پایان سال، تمام افرادی که در سن طلایی کاشت حلزون 
قرار دارند به صورت رایگان درمان می شوند. بهرام عین اللهی گفت: متأسفانه 
افرادی که در ســن کودکی شــنوایی خود را از دست داده باشند، گویش شان نیز 
دچار مشــکل می شــود. ما یک زمان طلایی داریم که اگر بتوانیم در این زمان 
پیوند کاشــت حلزون انجام دهیم از نظر شــنوایی این افــراد می توانند گویش 
بهتری نیز داشــته باشــند. وی تصریح کرد: با وجود اینکه طرح کاشت حلزون 
بیشــتر از ۲۰۰ میلیون قیمت دارد، در وزارت بهداشــت، آن را به صورت رایگان 
انجــام می دهیــم. به علاوه خدمات پزشــکی این افراد را نیــز کلاً رایگان انجام 
می دهیم و امیدواریم امســال بتوانیم تمام افرادی را که در این ســنین طلایی 

قرار دارند و دچار کم شنوایی یا ناشنوایی هستند، درمان کنیم.

 افزایش موجودی ۵۲ قلم 
از کمبودهای دارویی در کشور

طبق اعلام سازمان غذا و دارو، به دنبال اقدامات انجام شده در جهت تأمین و 
تســهیل دسترســی مردم به دارو، موجودی  ۵۲ قلم از کمبودهای جاری دارویی 
افزایش یافته اســت. با اقدامات مشــترک صورت پذیرفته طی دو هفته گذشته 
توســط مجموعه عوامل دخیل در حــوزه دارو، موجــودی ۵۲ قلم از کمبودهای 

جاری رو به افزایش رفته و به دامنه قابل اطمینان نزدیک شده است.
مشــکل کمبــود آنتی  بیوتیک های کــودکان و همچنین برخی از مســکن ها 
به عنوان درمان های حمایتی از اوایل مهرماه ســال  جاری و در شــرایط شــیوع 
آنفلوانــزا مطرح شــد؛ موضوعی که علاوه بــر مصرف خارج از عــرف برخی از 
ایــن اقــلام، امتناع شــرکت های تولیــدی به بهانه حــذف ارز ترجیحــی و عدم 
همسان سازی قیمت های جدید با افزایش ناشی از تغییر نرخ ارز جهت تهیه 
مواد اولیه و افزایش هزینه های مرتبط با تولید محصولات دارویی، چالش هایی 
از جنــس نبود نقدینگی، مالیــات ۹ درصدی بر ارزش افــزوده، بدقولی برخی 
بیمه هــا در پرداخت مطالبات داروخانه ها و... به عنــوان عواملی مؤثر در بروز 
این کمبودها معرفی شدند.در همین راستا سازمان غذا و دارو علاوه بر اصلاح 
قیمت مجدد این اقلام برای تولید کننده ها و تولید سه شیفت در داخل، نسبت 
به واردات سوسپانســیون های آنتی بیوتیک اقدام و اعلام کرد که تا زمان وفور 

این اقلام دارویی در بازار و رفع مشکل کمبود، واردات ادامه خواهد داشت.
همچنین اجرای طرح دارویار و در راستای تأمین نقدینگی برای شرکت های 
داروســازی، قرار بود تســهیلاتی به صنعت داروســازی پرداخت شود و یکی از 
مصوبات این بود که اجازه پرداخت تسهیلات بانک ها به شرکت های دارویی، 
از ۲۰ بــه ۴۰ درصــد ســرمایه پایه شــرکت ها افزایــش یابد. همچنیــن بانک ها 
مجاز بودند که به میزان ۹۰ درصد فروش ســال قبل شــرکت ها، به آن شرکت 
تســهیلات بپردازند که این عدد بر اســاس ابلاغ معاون اول رئیس جمهور به 
۲۰۰ درصد رســید. بنابراین مقرر شد بانک ها به جای ۹۰ درصد، تا ۲۰۰ درصد 
فروش سال قبل شرکت های داروسازی به آنها تسهیلات ارائه کنند.تسهیلات 
اختصاصی هم که به صورت ویژه برای حمایت از صنایع داروســازی تصویب 

شد ۱۵ هزار میلیارد تومان است.

عضو کمیته علمی کشوری کرونا:

واریانت های جدید کووید در حال چرخش است
عضو کمیته علمی کشوری کرونا با بیان اینکه کرونا هنوز تمام نشده است، گفت: 
واریانت های جدید این بیماری در حال چرخش اســت و باید کماکان آمادگی 
مقابلــه بــا کرونا، آنفلوانزا و ســایر ویروس های تنفســی را داشــته باشــیم. دکتر 
محمدرضا صالحی اظهار داشت: اجرای طرح هایی مانند طرح شهید سلیمانی 
در مقابلــه بــا بیماری ها از جمله کرونا بســیار مؤثــر بوده و توصیه ســازمان ها و 
مراجع بین المللی و داخلی بر تشــخیص زودرس، شناسایی و آگاه سازی افراد 

نسبت به بیماری شان به عنوان یکی از راه های مقابله با پاندمی ها است.
وی گفــت: امــروزه در ادبیــات علمــی، پزشــکی دنیــا، درس آموخته هــای 
کرونا رایج اســت و در نشســت روز گذشــته کمیتــه علمی کرونا نیز گزارشــی از 

درس آموخته های کرونا در جهان و ایران، ارائه شد.
عضــو کمیتــه علمــی کشــوری کرونــا از مســافرت های بین المللــی هوایی 
به عنوان یکی از عوامل مؤثر در پاندمی کرونا یاد کرد و گفت: به نظر می رسد که 
مسافرت های بین المللی به صورت هوایی در پاندمی های آینده نیز  می تواند 

مهم باشد؛ چراکه در گسترش بیماری مؤثر است.
وی یادآور شد: چگونگی استفاده از روش های پیشگیری نیز در پاندمی های 
آینــده، جــای بحــث دارد که در نشســت روز گذشــته در این خصــوص، به طور 
مفصل، بحث و بررسی شد. عضو کمیته علمی کشوری کرونا تصریح کرد: کرونا 
هنوز تمام نشده و واریانت های جدید این بیماری در حال چرخش است که باید 
کماکان آمادگی مقابله با کرونا، آنفلوانزا یا ســایر ویروس های تنفســی را داشته 
باشیم. معاون امور دانشگاهی مجتمع بیمارستانی امام خمینی)ره( تهران، با 
اشاره به گسترش آنفلوانزا در سطح کشور بویژه در بین اطفال و کودکان، گفت: 
توصیه ما برای پیشــگیری از آنفلوانزا بویژه در کودکان، رعایت فاصله فیزیکی، 
اســتفاده از ماسک، شست وشوی مداوم دســت ها و عدم حضور دانش آموزان 
بیمار در مدارس برای جلوگیری از انتقال بیماری به سایر دانش آموزان است. 
وی ادامــه داد: در شــرایط فعلی توصیه می شــود که دانش آمــوزان در مدارس 

علاوه بر رعایت فاصله فیزیکی، از ماسک نیز استفاده کنند.

وزارت بهداشت اعلام کرد

شناسایی ۷۲ بیمار جدید کرونایی
وزارت بهداشــت اعلام کرد در شبانه روز منتهی به روز گذشته ۷۲ بیمار جدید 
کرونایی شناســایی شده اســت و ۲۱ نفر از آنها بستری شدند. در این بازه زمانی 
متأسفانه ۱ بیمار مبتلا به کووید ۱۹ در کشور جان خود را از دست داد و ۷۶ نفر 
از بیمــاران مبتــلا به کوویــد ۱۹ در بخش های مراقبت های ویژه بیمارســتان    ها 
تحــت مراقبت قرار دارند. در حال حاضر هیچ شهرســتانی در وضعیت قرمز 
قرار ندارد، ۴ شهرستان در وضعیت نارنجی، ۱۳۸ شهرستان در وضعیت زرد و 

۳۰۶ شهرستان در وضعیت آبی قرار دارند.

معاون حقوقی وزارت آموزش و پرورش:

حدود نیمی از املاک آموزش و پرورش سند ندارند
معاون حقوقی و امور مجلس وزارت آموزش و پرورش با بیان اینکه ۴۸.۵ 
درصد املاک آموزش و پرورش ســنددار نیســتند، گفت: کارگروه هایی تشکیل 
شــده که آنها را به سرعت فعال خواهیم کرد که کمک می کند بتوانیم املاک 

و اراضی را سنددار کنیم. امید است هرچه سریع تر این عدد را افزایش دهیم.
قاســم احمدی لاشــکی در حاشیه نشست شــورای معاونین امور مجلس 
وزارتخانه هــا و ســازمان های دولتــی که به میزبانــی وزارت آمــوزش و پرورش 
در محــل کانون پــرورش فکــری کــودکان و نوجوانان برگزار شــد، دربــاره روند 
ســاماندهی امــلاک مازاد در آمــوزش و پــرورش توضیح داد و گفــت: در حال 
حاضر حدود ۱۰۲ هزار و ۲۵۹ ملک داریم که غالباً مدرســه هســتند. البته باید 
متذکر شــوم که این عدد در تفاهمنامه قبلی ما ۱۰۰ هزار و ۵۵۶ مورد بود که از 

آن زمان یک  سری اراضی جدید پیدا شدند و ۲ هزار مورد به آنها افزوده شد.
وی افزود: اخیراً تفاهمنامه  ســه جانبه آموزش و پرورش با ســازمان ملی ثبت 
اســناد و بنیاد مســکن را داشــتیم تــا فرایند دریافت اســناد این امــلاک و اراضی را 
ســرعت دهیم. معــاون حقوقی و امور مجلــس وزارت آموزش و پــرورش با بیان 
اینکــه در ســال ۱۴۰۰ بــرای ۱۹ هزار و ۲۰۰ ملک ســند گرفته ایم، اظهار کــرد: ۴۸.۵ 
درصد املاک ما سنددار نیست و نیازمند آن هستیم که دوستان ما در بنیاد مسکن 
تعامل بیشتری داشته باشند. ۳۸ هزار و ۷۱۵ مورد از املاک و اراضی ما در روستاها 
و شهرهای زیر ۲۵ هزار نفر قرار دارد که به حوزه مسئولیت بنیاد مسکن برمی گردد.

افزایش 11 درصدی تماس با »صدای مشاور« در پساکرونا
»ایران« از دلایل بالا رفتن نیاز جامعه به مشاوره گزارش می دهد

میــزان تماس گیرندگان با خط مشــاوره ۱4۸۰ در 
نیمــه اول ســال به طور متوســط نســبت به مدت 
مشابه سال قبل با افزایش ۱۱ درصدی همراه بود. 
این نرخ، آماری اســت کــه چند روز پیش مدیرکل 
مشاوره و امور روانشناختی سازمان بهزیستی کشور 
از آن خبر داده و گفته که  در 6 ماه اول سال جاری 
۸64 هــزار تمــاس بــا ســامانه ۱4۸۰ برقرار شــده 
و بیشــترین میــزان تماس هــای حــوزه اختلالات، 
و  افســردگی  اضطرابــی،  اختــلالات  بــا  مرتبــط 
دوقطبــی و در حــوزه مربوط به مشــکلات، عمدتاً 
مســائل معطوف بــه خانواده مطرح بوده اســت. 
همچنیــن میــزان تماس گیرندگان زن نســبت به 
تماس گیرندگان مرد بیشتر بوده و بخش اعظمی 
از تماس هــا مربــوط بــه تمــاس دانش آمــوزان و 

دانشجویان بوده است.
این آمار نشــان می دهد که هشــدارهایی برای 
افزایــش میزان مشــکلات مربــوط به حــوزه روان 
خصوصــاً در قشــر جوانــان مشــهود بــوده و بایــد 
بسرعت این آمار تحلیل و مداخله های جدی تر از 
طریق رسانه ها، دانشگاه ها، آموزش و پرورش و... 
صورت می گرفت اما به نظر می رســد عدم توجه 
بــه آمارها که هدفش مداخله بهنگام اســت یکی 

از گره های اصلی ما در سالیان اخیر بوده است.
همزمانــی افزایــش این اعــداد و ارقــام دقیقاً 
بــه زمانی بازمی گردد که شــیوع کرونا کاهش پیدا 
کــرد و مــردم پــس از دو ســال دوری از فضاهــای 
عمومــی همچــون ادارات، مدارس و دانشــگاه ها 
دوبــاره مجبور شــدند که بــه زندگــی در فضاهای 
حقیقی باز گردند که خود همین مســأله نیز جای 
تأمل و تحلیل های روان شناسی دارد. با این همه 
روی مثبت این افزایش نیز آگاهی بیشــتر مردم و 
تمایل شــان برای گرفتن کمک های تخصصی در 

حوزه سلامت روان است.
دکتر سیدحسن موسوی چلک، رئیس انجمن 
مددکاران اجتماعی ایران با اشاره به اینکه آشنایی 
مردم بــا منابع اجتماعــی یکی از دلایــل افزایش 
اســتفاده از آن منابع اســت، به »ایــران« می گوید: 
نزدیک به سه دهه است که منابع تلفنی در کشور 
فعالیت می کنند، خطوط سه رقمی و چهار رقمی 
به عنوان نمونه ۱۱۰، ۱۲۱، ۱۱5، ۱۱۲، ۱4۸۰، ۹6۲۸، 

۱6۱6، ۱5۷۰ و خطــوط تلفنــی دیگــر، هریک ارائه 
دهنــده خدماتی به مــردم هســتند. در میان آنها 
شــماره تلفن ۱4۸۰ که به نام »صدای مشــاور« به 
مردم شناســانده شــده است، ســابقه ای ۲6 ساله 
دارد، یعنی از سال ۱۳۷5 شروع به فعالیت کرده 
اســت، اولین محلی هم که من در آنجا شــروع به 
کار کــردم، صــدای مشــاور بــود. آن موقع شــماره 
خطوط در هر استانی متفاوت بود، بعدها شماره 
یکســان ۱4۸۰ در کل کشــور پاســخگوی مخاطبان 

شد.
امــا چرا با این همه ســابقه بــالا در 6 ماهه اول 
امســال تماس هــا بــا این شــماره افزایشــی شــد؟ 
چلــک یکی از علل مهم را کرونــا می داند، زیرا در 
دوران کرونا آشــنایی مردم با منابع تلفنی بیشــتر 
شــد و دقیقــاً همــان موقع کــه تبلیغات گســترده 
تلفنی افزایش پیدا کرد، صدای مشاور هم دوباره 

معرفی شد.
بــه گفتــه او، یکــی از دلایــل عمــده بــالا رفتــن 
میــزان اســتفاده از مشــاور تلفنــی، ارزان تــر بودن 
اســتفاده از این قبیل مشاوران نسبت به مشاوران 
حضــوری اســت. البتــه چــه بســا محدودیت های 
زمانــی، ترافیک یا وقــت گرفتن از قبل هم در این 
اتفــاق مؤثــر اســت، محدودیت هــای مکانی هم 
در مشــاوره های تلفنی از میان برداشــته می شود. 
نکتــه دیگر هم این اســت که بــه تعبیری می توان 
گفــت، مشــاور تلفنــی، فــردی ناشــناخته اســت، 
یعنی مشــاور شــما را نمی بیند و این حالت برای 
فرد تماس گرفته می تواند حس بهتری به همراه 
داشــته باشــد. در کنار این موارد، بتدریج توســعه 
زیرســاخت های صدای مشــاور هم در شــهرهای 
مختلف بیشــتر و ســبب شــد کــه پشــت خطی ها 
کاهــش پیــدا کننــد، تبلیغــات در فضــای مجازی 
درخصــوص بهره منــدی از منابــع اجتماعــی نیز 
ســرعت گرفــت و همــه ســازمان ها بــر آن شــدند 
کــه خطوط تلفنــی خود را به شــکل های مختلفی 
معرفــی کنند و درصدد اســتفاده بیشــتر مردم از 

این خطوط شدند.
ایــن گونــه کــه از صحبت های موســوی چلک 
برمی آیــد، عمــده دلیــل افزایــش آمــار تمــاس 
بــا مشــاوران تلفنــی، افزایــش اطلاع رســانی ها و 
آشــنایی مــردم بــا خــط 4 رقمــی صدای مشــاور 
اســت، اما با ایــن همه، رئیس انجمــن مددکاران 

اجتماعــی ایــران معتقد اســت که منشــأ افزایش 
تماس ها همیشه افزایش مشکلات مردم نیست، 
برخی برای داشتن زندگی بهتر، تربیت فرزندان، 
انتخاب درســت همســر یا انتخاب شغل به سراغ 
مشــاور و روان شــناس می روند. البته تماس های 
دیگر می تواند به اختلافــات خانوادگی بازگردد تا 
افــراد بتوانند از راهنمایی های مناســب برای حل 

مشکلات بهره مند شوند.
ایــن اســتاد دانشــگاه در ادامــه می افزاید: فکر 
می کنم بعد از ۲6 ســال از آغــاز به کار خط تلفنی 
صدای مشاور، با وجود همه تبلیغات انجام شده، 
مردم هنوز شــماره های تلفنی مشــاوره اجتماعی 
را بخوبــی نمی شناســند. بیشــتر آنهایــی هــم کــه 
آشــنایی دارند به واســطه رشــته تحصیلــی یا نوع 
شــغل ایشــان، نســبت به قبل آگاهی ها بــالا رفته 
امــا نه آن طــور که باید باشــد. اغلب مــردم برای 
حل مشــکلات خود به دنبال منابع هستند، بویژه 
منابعــی کــه راحــت باشــد و در ســریع ترین زمان 
ممکن آنها را به پاســخ درســت هدایت کرده و به 
هدف مورد نظر نزدیک کند، حال فرقی نمی کند، 
هــدف حــل یک مشــکل خانوادگی باشــد یــا پیدا 
کردن راهی برای داشــتن زندگی در ســطوح بالاتر 

و بهتر.
نیــم نگاهــی بــه حدود ســه ســال اخیــر یعنی 
همــان موقع که ویروس ناشــناخته کرونــا به دنیا 

حملــه ور شــد، نشــان می دهد کــه این بحــران بر 
کیفیــت زندگــی و روابــط اجتماعــی همزمــان بــا 
تهدیــد ســلامت جســمی، تأثیــر مســتقیم دارد. 
موســوی چلــک در ایــن بــاره معتقد اســت که ما 
تــا دو دهه شــاهد چنیــن عوارضی خواهیــم بود، 
چون نســل کودک و نوجوان ما شــرایط ســختی را 
تجربــه کرده انــد و این عــوارض نه تنها در ســنین 
دانش آمــوزان و دانشــجویان نمود بیشــتری پیدا 
کــرده بلکه بــا افزایش ســن در طــول زندگی خود 
را نشــان داده و ســبب افزایــش مشــکلات خواهد 
شــد. تنها راهی که می توانــد این آثار منفی روحی 
را کاهــش دهــد، افزایــش آگاهی هــا و اســتفاده از 

مشاوران و روانشناسان است. 
ë  کمــک گرفتــن از روانشــناس و مشــاور، دیگــر 

تابو نیست
ثریا منزوی کجیدی، روانشناس هم  با تأکید بر 
اینکه افزایش آگاهی های مردم بر میزان تصاعدی 
تماس با مشاوران تأثیر مستقیم دارد، به »ایران« 
توضیــح می دهد: در دهه های قبــل، عموم مردم 
برای کمک گرفتن از مشــاور و روانشــناس بشدت 
روانشــناس  بــه  و مراجعــه  مقاومــت می کردنــد 
و مشــاور مســأله ای بــود کــه بــه هیچ عنــوان مورد 
پذیرش مردم نبود؛ حتی شاید در برخی شهرهای 
کوچک این قضیه همچنان تابو باشد، در مقابل در 
تمام شهرهای بزرگ با افزایش آگاهی های مردم 

مراجعات هم بیشتر شد.
او دربــاره دلایــل بــالا رفتــن نــرخ تماس هــا با 
مشــاوران در 6 ماهــه اول ســال می گوید: دو ســال 
بــه طــور کامل بســیاری از مــادران دورکار شــدند، 
در ایــن محدوده زمانی کــودکان در خانه و در کنار 
مــادر بودند اما بــا اتمام کرونا و باز شــدن ادارات، 
مهد کودک ها و مــدارس، کودکان چه در رده های 
زیر ســنین مدرسه و چه دانش آموزان به یکباره از 
محیط خانه جدا شــدند و این امر برای بسیاری از 
کودکان امری راحت نبود. از سویی دیگر در دوران 
کرونــا مــردم بتدریــج عــادت کردنــد کــه کارهای 
خــود را بــه صورت مجــازی و غیرحضــوری پیش 
ببرنــد و تعامــلات در فضای چــت روم ها حتی با 
ملیت های مختلف در کشورهای دیگر هم بیشتر 
شد، بسرعت مشاوره های حضوری هم تبدیل به 
غیرحضــوری از طریق تماس تلفنی شــنیداری یا 
تصویری شد و مردم سعی کردند مراجعه تلفنی 

را جایگزین مراجعه حضوری کنند.
بــه گفتــه منــزوی، در 6 ماهــه ابتــدای ســال 
جــاری به دلیل کمرنگ شــدن تعامــلات مجازی 
و حضوری شــدن مدارس و دانشــگاه ها بســیاری 
از دانــش آموزان و دانشــجویان دچار ســردرگمی  
شــدند، چرا که عده زیــادی از دانش آموزان بویژه 
خردسالانی که تجربه حضور در مدارس نداشتند، 
به دلیل ناآشــنایی و غریبه بــودن با فضای جدید 
دچار مشکلات روحی ناشــی از این مسأله شدند. 
رعایت نظم و انضباطی که در محیط خانه وجود 
نداشــت و اســتقلال در انجــام امــور شــخصی در 
دبســتان سبب شد، نگرانی و اســترس در کودکان 
بیشــتر شــود، این قضایا حتی اضطراب والدین را 
هــم افزایــش داد. دانش آموزان کنکــوری هم که 
ســال های دهــم و یازدهــم را بــه صــورت مجازی 
در خانــه گذرانده بودند به یکبــاره باید به صورت 
حضوری آزمونی سخت را پشت سر می گذاشتند. 
ایــن میــان در امــان  حتــی دانشــجویان هــم در 
نماندنــد، بســیاری از آنها بعــد از یک یا دو ســال 
درس خوانــدن بــه صــورت مجــازی وارد محیــط 
دانشــگاه شــدند؛ محیطی که تا آن لحظه به هیچ 
وجــه تجربــه حضــور در آن را نداشــتند. تمامــی 
ایــن موارد ســبب شــد کــه تماس هــای مردمی با 
مشــاوران و روانشناســان در 6 ماهــه اول ســال بــا 

افزایش روبه رو شود.

رنا
ای

http://irannewspaper.ir
editorial@irannewspaper.ir

 سه شنبه 1 آذر  1401
 سال بیست و هشتم

 شماره 8059

مهسا قوی قلب
خبرنگار

اکرم رضایی ثانی/  بعد از ابلاغ مصوبه کنکورسال 
۱۴۰۲ یکی از موضوعات قابل بحث که تا امروز نیز 
ادامه دارد چگونگی جمع آوری ســوابق تحصیلی 
و مســتدل بــودن آن از ســوی آمــوزش و پــرورش 
عنوان شــده اســت. ســوابق تحصیلــی از تأمین تا 
چگونگی محاسبه آن با نمره کسب شده در کنکور 
قابــل تأمــل اســت، آن هــم ســوابقی که بــه گفته 
دانش آمــوزان معتــرض از لو رفتن ســؤالات حین 
برگزاری آزمون می تواند شــبهه دار باشد. آموزش 
و پــرورش بایــد در ابتــدا امنیتــی بــرای امتحانات 
نهایــی کــه نمــرات آن حکــم ســوابق تحصیلی را 
دارد ایجــاد کند ســپس مســیری بــرای ارســال آن 
سوابق به ســازمان سنجش بیابد که حقی از کسی 
ضایــع نگردد. اولین مســأله در ایــن زمینه مربوط 
بــه داوطلبــان پایــه دوازدهــم اســت کــه همزمان 
هــم دانش آمــوز هســتند و هــم دی مــاه در کنکور 
سراسری شرکت خواهند کرد. اما سوابق این دسته 
از داوطلبان چطور محاســبه خواهد شد؟ محسن 
زارعــی رئیــس مرکــز ســنجش و پایــش کیفیــت 
آموزشــی در گفت  وگو بــا »ایران« دربــاره ابهامات 
موجــود از ســوابق تحصیلــی بــرای دانش آموزان 
پایه دوازدهم که در کنکور دی ماه شرکت خواهند 
کرد و چگونگی لحاظ شــدن این سوابق تحصیلی 
تــا مردادمــاه کــه زمــان انتخــاب رشــته داوطلبان 
اســت، گفت: دانش آموزانی که در سال جاری پایه 
دوازدهم هستند در خردادماه۱4۰۲ امتحان نهایی 
دارند که نمرات امتحان خرداد برای آنها به عنوان 
سابقه تحصیلی لحاظ می شود. ما دیگر نمره خام 
را اعــلام نمی کنیم بلکه نمره نهایی یک درس در 
سال تحصیلی را به سازمان سنجش آموزش کشور 

اعلام خواهیم کرد.
وی در ادامــه خاطرنشــان کــرد: دانش آموزانی 
هیــچ  می کننــد  شــرکت  مــاه  دی  کنکــور  در  کــه 
مشــکلی ندارند امــا توصیه مــا این اســت که آنها 
تمرکزشــان را بــرای ســرمایه گذاری جهت کســب 
ســوابق تحصیلــی در کنکــور تیرمــاه بگذارنــد زیرا 
دانش آموزان پایه دوازدهم هنوز در حال تحصیل 
هســتند و هنوز کتاب های درسی شــان تمام نشده 
اســت و احتمالاً در زمینه ســابقه تحصیلی ضربه 
خواهند خورد. بنابراین بهتر است که کنکور دی ماه 
را بــه عنوان یک آزمون آزمایشــی قلمــداد کنند و 

هدف گذاری شان برای کنکور تیر ماه باشد.
ë  ســوابق تحصیلــی بعــد از امتحانــات خــرداد به

سازمان سنجش ارسال خواهد شد
رئیس مرکز ســنجش و پایش کیفیت آموزشی 
اظهــار داشــت: البتــه فــرض این اســت کــه به هر 
دلیلــی داوطلبان کنکور دی را مبنــا بگذارند چون 
اعــلام نتیجه کنکــور در دی ماه صــورت نمی گیرد 
بلکــه صرفــاً تــراز داوطلب در ایــن کنکور بــه آنها 
اعــلام می شــود و انتخاب رشــته بعــد از کنکور تیر 

در مردادماه اعلام خواهد شــد. البته ما هم در این 
فاصله ســوابق تحصیلی را برای سازمان سنجش 
ارســال خواهیــم کــرد. از ایــن رو چــه داوطلــب در 
دی مــاه کنکور دهــد و چه در تیرماه فرقــی ندارد و 
ســوابق تحصیلی آنها بعد از امتحانات خردادماه 

اخذ خواهد شد.
وی با اشاره به سهم دروس عمومی در سوابق 
تحصیلــی بیان کرد: پــس از اینکه ما ســوابق را در 
اختیار ســازمان سنجش قرار دادیم آنها هم سهم 
۴۰ درصــد را لحــاظ می کنند کــه از ایــن ۴۰ درصد 
دقیقــاً ۲۶ درصــد آن مربــوط بــه دروس عمومــی 
آزمــون  در  مابه ازایــی  عمومــی  دروس  و  اســت 
سراســری ندارنــد و صرفــاً در ســابقه تحصیلــی 
داوطلب لحاظ خواهد شد. اینکه می گویند دروس 
عمومی از کنکور حذف شده این طور نیست بلکه 
سهم آن در سابقه تحصیلی در نظر گرفته خواهد 
شد. یعنی دروس عمومی که قبلًا به صورت تستی 
در کنکور ســنجیده می شــد اکنون طی آزمون های 
تشــریحی در آمــوزش و پــرورش ســنجیده و نمره 
آن هم اعلام می شــود، سپس ســهم آن در کنکور 
لحاظ می شود. همچنین در نزد ما به عنوان سابقه 
تحصیلــی ۱۴ درصــد از ایــن ۴۰ درصــد مربوط به 

دروس تخصصی است.
زارعــی در پاســخ بــه ایــن ســؤال کــه محاســبه 
ســوابق تحصیلی دانش آموزانی که در رشــته فنی 
و حرفــه ای تحصیــل کردند و قصد دارنــد در گروه 
ریاضی، تجربی یا انسانی نیز در کنکور شرکت کنند 
چگونه است، گفت: چه فارغ التحصیلان از مدرسه 
و چــه محصلان در هنرســتان ها می توانند ســابقه 
تحصیلی ایجــاد کنند. بدین صــورت که همزمان 
بــا امتحانــات دی ماه بــا دانش آموزان رشــته های 
تجربی، ریاضی یا انسانی که درس جا مانده دارند 
در امتحانــات شــرکت کننــد، این بســتگی دارد که 
دانش آموزان هنرســتانی بخواهنــد در چه گروهی 

کنکور دهند.
رئیس مرکز ســنجش و پایش کیفیت آموزشی 
تأکیــد کــرد: فلســفه هنرســتان ها مهــارت افزایی 
اســت ولی راه شــرکت در کنکور رشــته های نظری 
برای دانش آموزان هنرســتانی بســته نشده و آنها 
می تواننــد در رشــته هایی کــه می خواهنــد کنکــور 
بدهند. بر این اســاس لازم اســت بنا به رشته هایی 
که انتخاب می کنند متناسب با آن سابقه تحصیلی 
ایجاد کننــد. داوطلبان هنرســتانی هــم می توانند 
در امتحانــات دی و هم خردادماه شــرکت کرده و 

سابقه تحصیلی جمع آوری کنند.
وی در پاســخ بــه این ســؤال کــه بارها از ســوی 
وزارت آمــوزش و پرورش و همچنین کارشناســان 
آموزشــی مطــرح شــده کــه آمــوزش و پــرورش، 
تحصیلــی  ســوابق  تهیــه  بــرای  لازم  زیرســاخت 
جمــع کثیــری از دانش آموزان را ندارد، مشــکلات 

پیش پــای این وزارتخانه برای جمع آوری ســوابق 
تحصیلــی دانش آموزان چیســت، توضیح داد: ما 
هرســاله طی ســه نوبت امتحانات نهایی را برگزار 
می کردیــم و اکنون این اقــدام برای ما کار جدیدی 
نیســت اما به جهت حساسیت های ایجاد شده ما 
کار را به سمتی می بریم که فرایند کار در چهارچوب 
قرار بگیرد تا هیچ گونه اشکال و خطایی در فرایند 
نداشته باشــیم. در واقع سعی مان بر این است که 
عوامل انســانی دخیل بر آزمون هــا را کمتر کنیم و 
هم به جهت تسهیل در امور و هم به جهت اتقان 

در کار داریم این کار را می کنیم.
ë  برای برگزاری امتحانات هوشــمند نهایی نیازمند

بسترسازی هستیم
زارعی درباره هوشــمند شدن امتحانات نهایی 
گفــت: اگر بــه این ســمت برویــم کــه آزمون ها به 
صورت هوشــمند باشــد طبیعتــاً به یک ســاز کار و 
بســترهایی نیاز اســت یعنی باید زیرســاخت های 
آزمــون هوشــمند فراهــم شــود، بنابرایــن وقتــی 
می گوییــم زیرســاخت، منظورمان همین اســت. 
یــک اقــدام دیگر این اســت کــه ما تصحیــح را به 
صــورت الکترونیــک انجــام دهیم کــه الان یکی از 
برنامه هایمان همین موضوع است. اگر قرار باشد 
ایــن تکنیک در تمام کشــور اجرا شــود نیــاز به یک 
ســری تجهیزات اســت. با این حال اگــر این اتفاق 
هم نیفتاد ما همان روال امتحانات نهایی را پیش 

خواهیم گرفت.
رئیس مرکز ســنجش و پایش کیفیت آموزشــی 
در پاســخ بــه این پرســش کــه دربــاره ممانعــت از 
ترفندهای متعدد تقلب، فروش سؤالات و لو رفتن 
سؤالات چه کار خواهید کرد، گفت: ما در امتحانات 
نهایــی مســأله فــروش ســؤالات را نداریــم و تلاش 
کردیم موضوع لو رفتن سؤالات را به صفر برسانیم؛ 
کاری کــه الان در مجموعــه آمــوزش و پــرورش در 
امتحانــات نهایــی انجام می شــود ماننــد قرنطینه 
الکترونیکــی  ارســال  امتحانــات،  ســؤالات  کــردن 
ســؤالات و ارســال آن ۵ دقیقــه قبــل از آزمــون بــه 
حوزه هــای اجــرا و کار تکثیر و توزیــع آن در هیچ جا 

امتحان دیگری در سطح کشور انجام نمی شود.
زارعی درباره لو رفتن سؤالات امتحانات نهایی 
و تأثیــر آن در ســوابق تحصیلــی بیان کــرد: بحث 
انتشار ســؤالات در زمان برگزاری آزمون مسأله ای 
اســت که هم برای آزمون سراســری دغدغه است 
هم ما. برخی افــراد از ابزارهای پیشــرفته ای برای 
بیــرون بــردن ســؤالات امتحان و پخش کــردن آن 
اســتفاده می کنند و مجموعه ای از شــبکه ها دنبال 
ســود خودشــان هســتند از این رو دانش آمــوزان را 
ترغیب می کنند که از این ابزارها استفاده کنند و آن 

شبکه ها به دانش آموزان پاسخ سؤالات را بدهند.
رئیس مرکز ســنجش و پایش کیفیت آموزشی 
در پایــان تأکیــد کــرد: مــا بــه شــدت با این مســأله 
برخورد خواهیم کرد و هم روی موضوع شناسایی 
افــراد کــه موجب لو رفتن ســؤالات حیــن امتحان 
شــده اند کار می کنیــم ولــی حتی وجود یــک مورد 
هم برای ما زیاد اســت زیرا موجب ســلب اعتماد 
دانش آمــوزان می شــود و بــه آنهــا ضربــه می زند. 
از ایــن رو نیــاز بــه کمک ســایر دســتگاه ها داریم تا 
بتوانیم با کمک آن ها این مسأله را مدیریت کنیم.

علی امرایی عضو کمیسیون آموزش دیده بان 
تحصیلــی  ســوابق  دربــاره  عدالــت  و  شــفافیت 
دانش آمــوزان بیــان کــرد: خردادمــاه ســال آینده 
چــون تأثیر معدل قطعی اســت، از ایــن رو حتماً 
با یک تعداد زیادی از داوطلبان که شــامل ترمیم 
معدلی هــا و پایــه دوازدهمی هــا هســتند روبــه رو 
خواهیــم شــد که از ســال آینــده هم تا ســال ۱۴۰۳ 
یــک پایــه دیگــر از دانش آموزانــی که باید ســوابق 
تحصیلی آنها لحاظ شــود به این جمعیت اضافه 

خواهند شد.
ایــن عضو دیــده بان شــفافیت و عدالت تأکید 
کرد: هنوز امتحانات نهایی برگزار نشده است، باید 
بگذاریــم امتحانــات نهایــی برگزار شــود، آموزش 
و پــرورش می تواند بعد از اینکــه امتحانات برگزار 
شــد درخصــوص جمــع آوری اطلاعات و ســوابق 
تحصیلــی دانش آمــوزان و ارســال آن به ســازمان 

سنجش بحث کند.

گزارش »ایران« از پاسخ به ابهامات درباره مصوبه کنکور 1402 

تلاش برای رفع چالش تأثیر سوابق تحصیلی
توضیحات وزیر آموزش و 

پرورش درباره صدور »احکام 
حقوقی جدید معلمان«

وزیــر آمــوزش و پــرورش توضیحاتــی دربــاره 
صــدور احــکام حقوقی معلمان ارائــه و اظهار 
کــرد: صدور احکام قطعــی وارد مرحله اصلی 
شــده و تعداد زیــادی از رتبه ها نیز صادر شــده 
اســت. ۹۷۲ هزار نفر با احتســاب بازنشستگان 
ســال گذشــته، شــامل رتبه بنــدی می شــوند. 
یوســف نوری بــا بیــان اینکه بــرآورد مــا ۶۵۰۰ 
میلیارد تومان برای تکمیل پروژه های خیرین 
است، اظهار کرد: نیاز ما برای طرح های جدید 
امســال ۶۰۰۰ میلیــارد و در ســفرهای اســتانی 
۴۰۰۰ میلیــارد تومــان تصویــب شــده اســت. 
بــرآورد ما از منابع حاصل از تبدیل به احســن 
املاک مازاد نیز بیش از ۱۰ هزار میلیارد تومان 
اســت که بایــد از دولت مجوز گرفتــه و مراحل 

واگذاری و فروش انجام شود.
نــوری در پاســخ بــه اینکه بــا ایــن بودجه چند 
مدرســه نیمه تمام تکمیل می شــود، اظهار کرد: 
اگر اعتبارات برســد، امســال کمی بیش از ۱۴ هزار 
کلاس درس را از اواسط تابستان تا اسفند ساخته و 
بهره برداری خواهیم کرد. وی درباره صدور احکام 
حقوقــی معلمــان گفت: اســناد ترمیــم حقوق و 
رتبه بندی ارسال شده است. این ماه حکم مزایای 
رتبه اول آموزشــیار معلم برای مشــمولان صادر 
شــده اســت. فرایند صدور احکام قطعی نیز آغاز 
شده است. قرار شده بود برای آبان ماه حکم کلی 
و بعــد بــه تدریج حکــم قطعی برای مشــمولان 
صــادر شــود. البته صــدور احکام قطعــی، رفت و 
برگشت و لکه گیری هایی نیاز دارد که زمانبر است. 
صدور احــکام اصلی و قطعی وارد مرحله اصلی 
شــده و تعداد زیادی هم صادر شــده است. نوری 
در پاســخ به اینکه آیا آذرماه پرونده صدور احکام 
قطعی بســته می شــود، عنوان کرد: همکارانم به 
من گفته اند آذرماه، اما اجازه دهید کار پیش برود. 
برخــی معلمــان ممکن اســت مدارکــی  تحویل 
نداده باشند و این رفت و برگشت ها به نظرم زیاد 
می شــود. ۹۷۲ هزار نفر با احتســاب بازنشستگان 
و  می شــوند  رتبه بنــدی  شــامل  گذشــته،  ســال 

همکارانم شبانه روزی کار می کنند.
وزیــر آمــوزش و پــرورش همچنیــن درباره 
جــذب و اســتخدام نیــروی انســانی جدیــد در 
آموزش و پــرورش اظهار کرد: این امر از طریق 
دانشــگاه فرهنگیــان دنبــال می شــود و اخیــراً 
مصوباتی در ستاد تعلیم و تربیت داشتیم که 
بتوانیم از روش های متنوعی که در اساســنامه 
دانشــگاه فرهنگیــان و مصــوب جلســه  ۸۳۳ 
شــورای عالــی انقــلاب فرهنگی داریــم جذب 
نیرو داشــته باشــیم. پیگیری بــرای اخذ مجوز 
اســتخدامی در حــال پیگیــری اســت و جــذب 
از طریــق دانشــگاه فرهنگیــان اســت و بعیــد 
می دانم جذب از طریق ماده ۲۸ داشته باشیم.


